
Také se vám zdá, že léto hrozně rychle utek-
lo? Že jsme se ještě ani nestačili dostatečně
pokochat rozkvetlou loukou, nabažit se darů
zahrádek, sběru hub, koupání v rybníce, bazé-
ně nebo přehradě. Zkrátka a dobře, že ještě
nejsme připraveni na to, že je tu podzim a brzy
přijde zima.

Letošní podzim je prozatím velice příjemný.
Mnohdy svou teplotou připomíná spíše parné
léto, a tak není divu, že jsme ještě ze svých šat-
níků nemuseli vyndat podzimní pláštěnky
a z botníků holínky, jak je pro toto období
mnohdy typické. Věřím však, že příroda je
natolik moudrá a všechny tyto podzimní plís-
kanice ještě dorazí, abychom se všichni mohli
připravit na zimní období.

Ale nejen letní dny běžely rychle.
V Dobrouči se poslední dobou běhá poměrně
často a hned několikrát ročně organizovaně.
V tomto čísle najdete informace o všech běžec-
kých akcích, které se konaly v uplynulých měsí-
cích v katastru obce, ale i o těch, kterých se
zúčastnili Dobroučáci mimo obec.

Velký prostor v tomto čísle dostala návštěva
italských přátel a historie vzniku partnerství
našich obcí.

Kateřina a Martin Rýznarovi si pro nás při-
pravili zajímavou reportáž o dobroučské pěti-
koloběžce.

Dozvíte se také aktuality z radnice a o čem
rokovalo zastupitelstvo.

Těšit se můžete na spoustu akcí, které pro
vás na podzim přichystala obec i místní spolky
a organizace. Předzvěstí blížících se nejkrás-
nějších svátků v roce bude jistě program
Dobroučských Vánoc 2023, které nás čekají
hned na začátku prosince a adventu.

Zkrátka Dobrouč žije v každém ročním
období.

Vychutnejte si krásné pozimní dny, užijte si
odpočinku při dlouhých večerech a těšte se na
bohaté kulturní zážitky.

Kristýna Pražáková
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barevný život
v Dobrouči.

úvodník
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Obecní aktuality

Další cíl, jak co nejvíce a nejlépe informovat
občany o obecním dění, byl splněn. Na budově
obecního úřadu je umístěna elektronická
vývěsní deska, na které můžete pohodlně
a jednoduše nahlédnout na webové stránky obce
a získat veškeré informace o dění v obci.
Dalším krokem ve zlepšení informovanosti
bude modernizace rozhlasu, která přijde na řadu
v nejbližších dnech. Nejenom že bude lepší
kvalita zvuku, ale také doplníme některé úseky
obce, kde jsou nyní tzv. „hluchá místa“,
a propojíme dolnodobroučský rozhlas s Horní
Dobroučí i Lanšperkem.

V rámci energetických úspor byla dokončena
akce výměny osvětlení na „Malé straně“

a Šutráku. Zvýšení kvality osvětlení a výrazné
energetické úspory jsme také dosáhli výměnou
osvětlení ve sportovní hale.

U pečovatelského domu bylo opraveno par-
koviště. Další větší oprava nás čeká v uličce na
horním konci Dolní Dobrouče, která by měla
začít v říjnu.

Také technická četa nezahálí. Jakmile
dokončili stavbu pergoly v Horní Dobrouči,
vrhli se na stavbu přístřešku pro techniku ve
sběrném dvoře. Souběžně s touto stavbou bude
instalována i mobilní buňka pro obsluhu sběr-
ného dvora a rozšířena zpevněná plocha
u kontejnerových stání. Jako další přijde na
řadu úprava sběrných hnízd. Dalším krokem

bude spuštění nového systému hospodaření
s odpady, který by měl vyústit ve stabilizování
narůstajícího poplatku za komunální odpad.

Co nevidět začne oprava bytovky u základní
školy. Průběžně probíhají opravy bytových
jednotek v pečovatelském domě. Studie středu
obce i sportovního areálu je v běhu, stejně jako
projektová dokumentace na opravu hradu
Lanšperka. Postupně začínají přípravné práce
na investiční akce, které budou realizovány
v příštím roce.

Jelikož se nám mílovými kroky blíží také
Dobroučské Vánoce, odbíhám od klávesnice
a jdu se podílet na jejich přípravách.

Zdeněk Trkovský

aktuality
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Komentář místostarosty
k odpadovému hospodářství

„Odpadové hospodářství“ – pojem, který větši-
na z nás již někde slyšela či četla, ale vysvětlit jej
umí jen málokdo. Co je to tedy vlastně odpadové
hospodářství? Zjednodušeně řečeno se jedná
o aktivitu, jež je zaměřena na předcházení vzniku
odpadů, případně na nakládání s odpady. Spadá sem
ovšem rovněž péče o místo, kde jsoutakové odpa-
dy uloženy, a v neposlední řadě také důkladná kon-
trola všech těchto činností. Předrokem 1989 totiž
stát do této oblasti legislativně takřka nezasaho-
val, ovšem s výjimkou právní úpravy využívání
druhotných surovin. Aktuálně v České republice
upravuje zacházení s odpady zákon č. 185/2001
Sb., který se zaměřuje především na předcházení
vznikuodpadů. To je totiž z hlediska stavuživotní-
ho prostředí a čerpání neobnovitelných zdrojůklí-
čové. V současném světě ovšem k tvorbě odpadů
tak jako tak dochází a docházet bude. Proto bych
chtěl apelovat na nás všechny, abychom udržova-
li čistotu kolem kontejnerů a neodkládali nic
kolem. Je přece možné zdarma odvézt jakékoliv
odpady do sběrného dvora (SD). Využijme toho.
Také bychom se měli snažit o třídění odpadů. Do
popelnice na komunální odpad ještě spousta z nás
ukládá odpad, který tam nepatří. 7.září jsem byl
pozván do firmy Ekola na probíhající rozbor sve-
zeného komunálního odpadu z naší obce. Z celé
obrovské hromady se nabere 420 kg odpadu, který
se přes síta třídí. Musím konstatovat, že opravdo-
vý komunální odpadbyl z cca 50 %a zbytek plast,
nebezpečný odpad, bioodpad atd. Toto všechno
pak přispívá ke zvyšování finanční náročnosti
svozu odpadu.

Vrámci zlevnění a soběstačnosti v odvozukon-
tejnerů ze SD obec zakoupila nosič kontejnerů,
který je kompatibilní jak se starým typem kontej-
nerů, tak i kontejnerů typuAbroll.

Zámečník Pavel
místostarosta obce Dolní Dobrouč

Odkvětna tohoto rokupořádá v D-
centru farnost ve spolupráci
s místním spolkem ČČK a obcí
Dolní Dobrouč Setkávání seniorů
naší obce. Senioři mají možnost
setkávat se, popovídat si při kávě
s přáteli, se známými. Vždy je při-
praven nějaký malý kulturní nebo
vzdělávací program, pan farář Pavel
Mistr má nachystané veselé vtipy
a je ochotný zahrát a zazpívat vese-
loupísničku. Zazpíval nám také dět-
ský pěvecký sbor Dobroučci pod
vedením paní učitelky Lucie

Stránské, vyslechli jsme přednáškuo historii naší
obce odJaroslava Jansy, zazpívali jsme si lidovky
o koních s Jaruškou a Jéňou Maříkovými.
Povídání o výpravě manželů Náhlíkových do
africké Botswany bylo velmi zajímavé a dále nás
čeká vyprávění o obrazech ze dřeva, sbírka vzpo-
mínek Paměti národa, kdy Iva Marková zazname-
nává vzpomínky nejen našich rodáků. Onovinky,
se s námi podělí starosta pan Zdeněk Trkovský.
Pokud byste ještě měli nějaké další náměty, bude-
me za ně rádi. Setkání probíhají každý třetí čtvrtek
v měsíci. Aproto nebuďte sami a přijďte za námi.

Marie Maříková

Setkávání seniorů

str.3

směsný odpad mastné a silně znečištěné obaly od potravin, obaly od zubní pasty
s alobalem, použité dětské pleny, papírové kapesníky
a dámské hygienické potřeby, účtenky z termopapíru, víčka od zavařova-
cích sklenic, sáčky od polévek a kávy s alobalem, houbičky na nádobí,
krabičky od cigaret, porcelán; větší kusy patří zásadně do sběrného dvora,
aby se zbytečně neblokovalo místo v popelnicích

papír ruličky od toaletního papíru, papírových utěrek a obalů na vajíčka, krabice
z vlnité lepenky, noviny a časopisový papír

plast sešlápnuté PET láhve a láhve od nápojů (mléko apod.), běžně znečištěné
kelímky od jogurtů apod., plastové tašky, sáčky a fólie

sklo není potřeba vymývat, stačí pořádně vyprázdnit

hliník sešlápnuté plechovky od nápojů, víčka od jogurtů

bioodpad/ zbytky syrové zeleniny, ovoce, větve, listí, zbytky dřeva, kůry, skořápky
vlastní kompost
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Návštěva z Marca

Během posledního zářijového víkendu jsme byli hostiteli
více než padesátičlenné delegace zástupců různých spolků
z italského Marca di Rovereta a dále představitelů roveretské
radnice. Svůj čtyřdenní program rozdělili do návštěv
a prohlídek okolí (Neratov, Litomyšl a Letohrad) a do přátel-
ských setkání s Dobroučáky. Hlavním bodem byl sobotní prů-
vod, kterým nám prezentovali návrat ze čtyřletého exilu do své
obce zničené válkou. Tento velmi emotivní prožitek spolu
s textem písně a básně o návratu (Torná, son torná, son
torná.. . . . Vrátil jsem se, vrátil jsem se, vrátil jsem se.. . .) urči-
tě nenechal nikoho z nás klidným. Mohli jsme si uvědomit,
jakou hodnotou je mít domov, mít kde žít.

Myslíme si neskromně, že jsme byli dobrými hostiteli, pro-
tože i z úst samotných účastníků zaznívaly díky za ochotu, sta-
rost a péči, s jakou bylo o Marčany postaráno. To bylo výsled-
kem zápalu mnoha a mnoha lidí. Do organizace a zajištění
celého průběhu návštěvy se zapojily místní spolky
a organizace, jakož i spousta dobrovolníků. Není možné všem
zde osobně poděkovat, protože seznam by byl velmi dlouhý.
Tak alespoň touto formou díky všem, kteří jakýmkoliv díleč-
kem přispěli k sestavení jednoho velikého obrazu, všem, kteří
a které:

• technicky připravovali a zajišťovali posezení i úklidy,
• instalovali a postarali se o výstavu ve škole,
• navařili jídla, napekli sladké, obsloužili hosty,

pak vše uklidili a umyli,
• zabezpečili dopravní hlídky,
• doprovázeli hudbou a zpěvem,
• připravili si vystoupení pro hosty,
• zajišťovali přenos zvuku,
• podíleli se na propagaci a roznosu letáků,
• účastnili se dobového průvodu,
• podpořili návštěvu svojí účastí a byli ochotni

se s Italy setkat.

Za přípravný výbor
Vlastimil Mlynář

Ve
lik

é
dí

ky
vá

m
vš

em
!



Proč bylo z obce Marco posláno veškeré obyvatel-
stvo pryč?

Je třeba připomenout, že kromě Čech, Moravy
a dalších národů bylo součástí Rakousko-Uherska
i Tridentsko (náš region).

Dne 30. července 1914, po atentátu na arcivé-
vodu Ferdinanda a jeho manželku v Sarajevu,
vyhlásilo Rakousko Srbsku válku.

VMarcu žilo v roce 1914 téměř 1.100 obyvatel
a téměř 200 mužů (ve věku od 18 do 50 let) bylo
posláno na frontu v Haliči (dnešní Polsko,
Ukrajina).

Vkvětnu1915 Itálie vyhlásila Rakouskuválku,
protože vždy měla právo na Trentino.
Obyvatelstvo mluvilo italsky.

Marco se tedy ocitá na válečné frontě a všichni
obyvatelé musí odejít.
Vojenské velitelství vydává příkaz:

Všichni obyvatelé musí odejít do Rovereta.
Vezměte si s sebou jen malý kufr s dekou a jídlem
na pět dní.

Všichni lidé budou posláni vlakem za Innsbruck.
Přiveďte do Rovereta zvířata s lístkem upevněným
na rozích a napište tam jméno majitele.

V celé obci se rozšířil zmatek. Někteří schovají
to nejcennější tak, že to pohřbí ve sklepě, jiní do
pokoje tak, že před to postaví novou zeď. Ale po
návratu nenašli nic.

Do Dolní Dobrouče (tenkrát se říkalo
Liebenthal) dorazilo z Marca 15 rodin.
Nejprve byli přijati s nedůvěrou, ale pak všichni
situaci pochopili a žili v dobré harmonii až do
konce války.

13. listopadu 1915 Marco obsadili Italové, ale
po Tridentské výpravě jej 18. května 1916 obsadi-
li Rakušané.

Zvony byly rozebrány a rekvírovány (roztave-
ny), aby se z nich mohla vyrobit děla. Obec se
stává „frontovou linií“ plnou zákopů a následně
byla neustále bombardována Italy.

Konečně 2. listopadu 1918 válka skončila.
Po návratu - scény zoufalství a slz. Všechno

bylo ztraceno. Staří lidé zatínali zuby, protože
nechtěli, aby je viděli plakat, srdce jim pukalo
v hrudi.

Uprchlíci byli ubytováni v Trentu a Roveretu,
zatímco se na venkově stavěly dřevěné chatrče.
Rakouská koruna byla znehodnocena o 40 %,
takže obnova obce bude vyžadovat roky odříkání
a tvrdé práce.

Nakonec jsou sečteny oběti: 28 mladých mužů
zemřelo na bojišti a 64 uprchlíků zemřelo ve
vyhnanství.

V roce 2019 jsme si návrat uprchlíků připomně-
li dobovým průvodem, který se opakoval v Dolní

Dobrouči v sobotu 23. září 2023.
Chtěli jsme, aby lidé, ale především mladá gene-

race, pochopili zoufalství těch pár žen, dětí
a starých lidí, kteří se vrátili domů, do své obce,
která ale již neexistovala. Jen zkáza a trosky.

Bohužel si to uvědomujeme, když vidíme zprávy
v televizi. Zemětřesení (v Maroku), záplavy (v
Libyi) a zničující a zbytečná válka, která probíhá
nedaleko od nás už více než rok a půl.

Již po tisíciletí vedou "Homo Sapiens" války
a nepochopili, že slouží pouze k ničení domů, sil-
nic, měst, pšeničných polí a zabíjení lidí.

Díky válce se před 100 lety setkaly Dolní
Dobrouč a Marco a díky partnerství našich obcí
jsme se spojili jako jedna velká rodina.

Myslím, že nejlepší je obejmout se a společně
slavit a ne válčit.

21. - 25. září 2023
sepsal Maurizio Perottoni
přeložila Radka Blajdová

Rádi bychom vám tímto vyjádřili naši nesmír-
nou vděčnost a upřímně děkujeme za přivítání,
které nám poskytlo celé obyvatelstvo, všechny
spolky a obecní správa Dolní Dobrouče. Naše
návštěva byla plná zážitkůa okamžikůdoprováze-
ných intenzivními emocemi, přátelstvím, vzpo-
mínkami a vděčností. Přivítání, kterého se nám
dostalo už hned po příjezdu, bylo neočekávané.
Perfektní organizace, vzrušující okamžiky jako
například návštěva výstavy v základní škole, na
hřbitově u hrobů našich zemřelých během exilu,
obřad u Horákovy kaple, velmi hojná účast a sle-
dovanost historického průvodu, dále také organi-
zace našich výletů po okolí.

To vše je pro nás velkou stimulací a chutí udržet
i do budoucna větší angažovanost v uchování těch-
to vzpomínek na historii, ale také posílení našeho
přátelství.

Doufáme, že vám budeme moci oplatit toto
všechno. Ještě jednouz celého srdce děkujeme celé
vaší komunitě a doufáme, že bude brzy další příle-
žitost k setkání. Nejen jménem účastníků této
návštěvy, ale také jménem celé komunity Marco
DĚKUJEME za vzrušující zážitky, které jste nám
poskytli a mohli jsme je společně s vámi prožít.

Renato a Osvaldo
za obyvatele Marca
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Jak začalo přátelství
mezi Marcem a Dolní Dobroučí?

Poděkování všem sdružením, všem občanům a zástupcům
Obecního úřadu v Dolní Dobrouči
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1. ZO určuje ověřovatelkami zápisu a členka-
mi návrhové komise Mgr. Evu
Kmoníčkovou a Bc. Marii Maříkovou.
[Výsledek hlasování: PRO - 14, PROTI - 0,
ZDRŽEL SE - 0, NEHLASOVAL – 0]

Usnesení bylo PŘIJATO

2. ZO schvaluje návrh programu v předlože-
ném znění.
[Výsledek hlasování: PRO - 14, PROTI - 0,
ZDRŽEL SE - 0, NEHLASOVAL – 0]

Usnesení bylo PŘIJATO

3. ZO neschvaluje záměr prodeje části pozem-
kové parcely parcelní číslo 1946 o výměře
cca 60 m2 v katastrálním území Horní
Dobrouč (podle mapového podkladu č. 1).
[Výsledek hlasování: PRO - 14, PROTI - 0,
ZDRŽEL SE - 0, NEHLASOVAL – 0]

Usnesení bylo PŘIJATO

4. ZO schvaluje výkup pozemkových parcel:
parc. č. 266/82, parc. č. 266/99, parc. č.
266/108, parc. č. 266/125 a parc. č.
266/138 v katastrálním území Lanšperk,

za kupní cenu 36 Kč/m2, od pana
XXXXXXXXXX, bytem XXXXX čp. XX,
56201 Ústí nad Orlicí. Veškeré náklady
spojené s převodem hradí kupující.
[Výsledek hlasování: PRO - 14, PROTI - 0,
ZDRŽEL SE – 0, NEHLASOVAL – 0]

Usnesení bylo PŘIJATO

5. ZO schvaluje rozpočtové opatření
č. 3/2023.
[Výsledek hlasování: PRO - 14, PROTI - 0,
ZDRŽEL SE - 0, NEHLASOVAL – 0]

Usnesení bylo PŘIJATO

6. ZO schvaluje plnění rozpočtu
k 31. 5. 2023.
[Výsledek hlasování: PRO - 14, PROTI - 0,
ZDRŽEL SE - 0, NEHLASOVAL – 0]

Usnesení bylo PŘIJATO

7. ZO schvaluje účetní závěrku obce Dolní
Dobrouč za rok 2022 sestavenou
k 31. 12. 2022.

[Výsledek hlasování: PRO - 14, PROTI - 0,
ZDRŽEL SE - 0, NEHLASOVAL – 0]

Usnesení bylo PŘIJATO

8. ZO schvaluje závěrečný účet obce Dolní
Dobrouč za rok 2022 a vyjadřuje souhlas s
celoročním hospodařením a to bez výhrad.
[Výsledek hlasování: PRO - 14, PROTI - 0,
ZDRŽEL SE - 0, NEHLASOVAL – 0]

Usnesení bylo PŘIJATO

Zdeněk Trkovský
starosta obce

Mgr. Eva Kmoníčková
ověřovatelka zápisu

Kristýna Pražáková
ověřovatelka zápisu

Dolní Dobrouč 3. 5. 2023
Zapsala: Eva Krejčí

Usnesení z 5. zasedání Zastupitelstva obce Dolní Dobrouč,
které se konalo dne 21. června 2023 v zasedací místnosti

obecního úřadu v Dolní Dobrouči

usnesení
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1. ZO určuje ověřovatelkami zápisu a členkami
návrhové komise Mgr. Evu Kmoníčkovou
a Kristýnu Pražákovou.
[Výsledek hlasování: PRO - 14, PROTI - 0,
ZDRŽELSE - 0, NEHLASOVAL– 0]

Usnesení bylo PŘIJATO

2. ZO schvaluje návrh programu v předloženém
znění.
[Výsledek hlasování: PRO - 14, PROTI - 0,
ZDRŽELSE - 0, NEHLASOVAL– 0]

Usnesení bylo PŘIJATO

3. ZOschvaluje uzavření smlouvy o bezúplatném
převoduvlastnického práva k majetku
a o zřízení věcného práva č.j.
ZSVM/HSY/6295/2023-HSYU, s ČR-Úřadem
pro zastupování státuve věcech majetkových,
Rašínovo nábřeží 390/42, Nové Město, 12800
Praha 2, IČ 69797111, odborem - odloučené
pracoviště ve Svitavách, na převodspoluvlast-
nického podíluve výši 5/6 pozemkuparcelní
číslo 1981 ostatní plocha, ostatní komunikace
o výměře 2 340 m2 v k. ú. Horní Dobrouč do
vlastnictví obce Dolní Dobrouč.
[Výsledek hlasování: PRO- 14, PROTI - 0,
ZDRŽELSE- 0, NEHLASOVAL– 0]

Usnesení bylo PŘIJATO

4. ZO schvaluje prodej části pozemkové parcely
parcelní číslo 4121/24 o výměře cca 40 m2

v katastrálním území Dolní Dobrouč (podle
mapového podkladuč. 2) včetně sakrální stav-
by božích muk „ Svatého Josefa“ učp. XX,
paní XXXXXXXXXX, bytem Dolní Dobrouč
čp. XX, za kupní cenu100,00 Kč/m2,
a současně paní XXXXXXXXXprodává obci
Dolní Dobrouč pozemkovouparceluparcelní
číslo 4439 o výměře 14 m2 v k. ú. Dolní
Dobrouč, za kupní cenu100,00 Kč/m2.
Vyhotovení geometrického plánuna oddělní
pozemkup. č. 4121/24 k. ú. Dolní Dobrouč
uhradí kupující. Správní poplatek za podání
návrhuna vkladdo katastrunemovitostí uhradí
smluvní strany společně, každá ve výši jedné
poloviny.
[Výsledek hlasování: PRO- 14, PROTI - 0,
ZDRŽELSE– 0, NEHLASOVAL– 0]

Usnesení bylo PŘIJATO

5. ZO schvaluje nová Pravidla pro prodej
pozemků ve vlastnictví obce Dolní Dobrouč
číslo 5/2023, včetně přílohy číslo 1,
v předloženém znění, která platí pouze pro
vnitřní potřebu zastupitelstva obce.
[Výsledek hlasování: PRO - 14, PROTI - 0,
ZDRŽELSE - 0, NEHLASOVAL– 0]

Usnesení bylo PŘIJATO

6. ZO schvaluje rozpočtové opatření č. 6/2023.
[Výsledek hlasování: PRO - 14, PROTI - 0,
ZDRŽELSE - 0, NEHLASOVAL– 0]

Usnesení bylo PŘIJATO

7. ZO schvaluje plnění rozpočtu k 31. 8. 2023.
[Výsledek hlasování: PRO - 14, PROTI - 0,
ZDRŽELSE - 0, NEHLASOVAL– 0]

Usnesení bylo PŘIJATO

8. ZO schvaluje obecně závaznou vyhlášku obce
Dolní Dobrouč, kterou se zrušuje obecně
závazná vyhláška č. 1/2020, o regulaci hluč-
ných činností.
[Výsledek hlasování: PRO - 13, PROTI - 0,
ZDRŽELSE - 1, NEHLASOVAL– 0]

Usnesení bylo PŘIJATO

Zdeněk Trkovský
starosta obce

Mgr. Eva Kmoníčková
ověřovatelka zápisu

Kristýna Pražáková
ověřovatelka zápisu

Dolní Dobrouč 3. 5. 2023
Zapsala: Eva Krejčí

Usnesení ze 6. zasedání Zastupitelstva obce Dolní Dobrouč,
které se konalo dne 13. září 2023 v zasedací místnosti

obecního úřadu v Dolní Dobrouči
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Kostel svatého Mikuláše v Dolní Dobrouči je
jednou z nejvýznamnějších budov v naší obci.
Dlouhodobě nás trápí stav její neutěšené fasá-
dy. Není to záležitost pouze neestetická, ale
i nebezpečná pro okolí. Jsme rádi, že se nám
v letošním roce podařilo zajistit všechny nále-
žitosti a připravit několikaletý projekt obno-
vy fasády. Ve výběrovém řízení na zhotovitele
díla zvítězila firma bratří Kmošků z Litomyšle.

Nyní jsme na startu první etapy, která zahr-
nuje fasádu a restaurování kamenných prvků
věže, což by mělo být provedeno ještě v říjnu
a listopadu. Snad se nám podaří i shodit uvol-
něné části fasády alespoň na průčelní straně.
Letošní rozsah prací je cca 1,1 mil. Kč a je
z části zajištěn dotacemi (Pardubický kraj 100
tis. Kč, Ministerstvo kultury ČR 170 tis. Kč
a biskupství 150 tis. Kč), zbývající prostředky

ve výši téměř 700 tis. Kč jsou
z vlastních zdrojů a sbírek far-
nosti.

V dalších letech chceme
pokračovat každý rok jedna
strana. Celkové náklady jsou
cca 5 mil. Kč. Farnost vyhlá-
sila veřejnou sbírku na shro-
máždění financí na zajištění
opravy fasády.

Děkujeme předem všem dár-
cům a věříme, že se nám poda-
ří dát kostelu takový vzhled,
který budově jejího významu
náleží.

Za ekonomickou radu
Vlastimil Mlynář

Přispět lze na účet sbírky číslo: 328959602/03
Více informací zde:
https://www.farnostdobrouc.cz/products/verejna-sbirka-na-
obnovu-kostela-sv-mikulase-v-dolni-dobrouci/

Obnova fasády kostela svatého Mikuláše

usnesení

Čím menší děti, tím větší radost. Ale bez ochotných dospěláků bychom to nezvlád-
li. Děkujeme bratrům Švábovým, truhlářům, kteří dětem připravili materiál a umožnili
jim v prostorách dílny smontovat ptačí budky. Děkujeme panu školníkovi a dědovi
Lubošovi. Díky nim visí 4 budky u mateřské školy a v okolních lesích. Tam chodíme
na vycházky a můžeme ptačí dění pozorovat. Jupííí.

Bc. Dita Hasíková

Hurá! Vyhráli jsme!
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Již po několikáté se uskutečnil na naší škole
adaptační kurz pro šesté třídy. Proběhl opět
v Ráji v Letohradě a letos byl ve velkém počtu,
jelikož se ho zúčastnilo dohromady 36 dětí.
Kurz byl naplánovaný na dva dny od 5. do 6.
září. Počasí nám letos opět vyšlo, bylo skoro
lépe než v létě, a tak nic nebránilo tomu, aby-
chom si tyto dva dny náležitě užili.

A co se dětem nejvíce na adapťáku líbilo?
- týmové hry

- super koupání v bazéně, i když voda nebyla
zrovna nejteplejší

- opékání špekáčků na ohni, který si děti muse-
ly připravit

- ranní rozcvička „bosky“ v trávě
- přehazka
- fotbal
- hra s míčem a padákem
- místní pavouci (jednoho si i pojmenovali

Alfréd)
-noční hra při svitu baterek

-vyprávěná pohádka od paní učitelky

Jelikož jsme si na toto téma napsali slohové
práce, vybrala jsem pár hodnocení, která mluví
za vše.
„Takový adaptační kurz by chtěl zažít asi
každý.“
„Moc jsem si to užila, vyšlo nám počasí, pro-
stě super.“
„Nej adaptační kurz.“

Mgr. Zuzana Benešová, žáci 6.A a 6.B

Adapťák šestých tříd
Ze základní školy

První den navštívili první, druhou, třetí,
jednu čtvrtou a osmou třídu pejsci, kteří nám
předvedli, co umí. Jejich majitelé nám také
vysvětlili, jak se k nim máme chovat
a hlavně, jak se máme zachovat v situaci, kdy
nějakého neznámého psa potkáme. Dále si
pro tyto třídy připravili program místní dob-
rovolní hasiči, kteří děti pozvali ke své

I letos jsme si zpestřili začátek školního roku
projektovými dny s názvem „Dny zdraví,“ které se
tento rok konaly sedmého a osmého září. Počasí

nám oba dny přálo, takže
jsme si připravené aktivity
a výlety po okolí, které byly
velmi různorodé, náležitě
všichni užili.

Dny
zdraví
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Požár v jednom z bytů bytového domu pro
seniory v Letohradě likvidovali hasiči ve stře-
du 20. září dopoledne.

Starší muž si připravoval jídlo na elektric-
kém sporáku. Nechal hrnec s olejem na plotýn-
ce a zapomněl na to, že chce vařit. Poté při-
stoupil k tomu, na co vždy upozorňujeme –
k likvidaci plamenů použil vodu. Z hrnce
vyšlehly plameny a muže popálily.

Muž byl okamžitě odvezen sanitním vozem
do nemocnice. Požár zlikvidovali hasiči.
„Škoda byla předběžně stanovena na 50 tisíc
korun a uchránit se podařilo majetek ve výši
500 tisíc korun,“ uvedl k případu vyšetřovatel
hasičů por. Ing. Jaroslav Kubíček

Do rozpáleného tuku nikdy NElijte vodu –
oheň se hned rozprskne po místnosti a hořet
začne všechno široko daleko.

Reakce má charakter fyzikálního výbuchu.
Každá vodní kapka okamžitě zvětší svůj objem
a exploduje. Proto se oheň nejen rozšíří, ale
také mnohdy popálí člověka po celém těle.
Teplota, kdy se olej vznítí, je zhruba 370 st.
Celsia.

Hasiči radí:
NIKDY nenechávejte připravované jídlo bez
dozoru, pokud jsou zapnuty spotřebiče, horký
olej na pánvi NIKDY nehaste vodou nebo vod-
ním hasicím přístrojem, nejednejte unáhleně

a impulzivně, nejprve vypněte přívod energie
(elektřina, plyn), pokud nemáte k dispozici
hasicí roušku nebo hasicí přístroj, můžete pou-
žít improvizované prostředky, například:
nehořlavý sypký materiál (sůl, hlína
z květináče), mokrou utěrku nebo hadr, poklič-
ku, pečicí plech.

Pro rychlejší zjištění požáru ve vaší domác-
nosti vám může pomoci autonomní hlásič
požáru, pro jeho likvidaci speciální hasicí pří-
stroj pro hašení jedlých olejů a tuků (třída F).
(vh)

Zdroj HZS PK

Z webu HZS Pardubického kraje

HZS Pardubického kraje varuje

Dopoledne s hasiči
Začátkem školního roku, v rámci ,,Dne zdraví“ na základní škole, zavítali prvňáčci a ostatní třídy 1. stupně na exkur-

zi do hasičárny. Pro žáky jsme připravili komentovanou prohlídku vybavení a zázemí dobrovolné jednotky hasičů.
Následně si mohly děti vyzkoušet osobní vybavení a ochranné prostředky pro hasiče a mohly se na cokoliv zeptat. Na jejich
dotazy velmi statečně odpovídal hasič Pepa. Na závěr každé prohlídky měly děti za odměnu možnost praktické zkoušky
hašení na cvičný cíl přímo z hasičské cisterny.

Jan Beneš

Komentář ke dnu zdraví přímo od JSDHO Dolní Dobrouč

zbrojnici a ukazovali jim krásu „hasičiny“. Za
jejich ochotu jim tímto moc děkujeme. Čtvrtá
a pátá třída se vydaly na minigolf do Lanškrouna.
Do Lanškrouna také vyrazily obě šesté třídy
a sedmá třída. Žáci zde navštívili místní střední
zemědělskou školu, kde se dozvěděli mnoho zají-
mavých informací o chovu zvířat. Naši deváťáci
vyjeli do Ústí nadOrlicí, kde probíhal na Kociánce
Světový den první pomoci. Mohli si zde prohléd-
nout hasičská auta, člun vodní záchranné služby,
sanitku, policejní auto… Den potom zakončili na
minigolfu.

Druhý den strávili žáci prvního stupně na výle-
tech po okolí Dolní Dobrouče. Obě první třídy si
v Ústí nad Orlicí užily výstavu české stavebnice
CHEVA. Druhé a třetí třídy jely společně na
Babiččin statek do Líšnice, kde mohly vidět plno
zvířat a také si mohli pohrát v hracím koutku. Do
Letohradu do Skipi zamířily vlakem paní učitelky
a děti ze čtvrtých třída páté třídy. Pro větší žáky od
šesté do deváté třídy si jejich učitelé vymysleli
atletický den. Ten probíhal na fotbalovém hřišti,
kde se soutěžilo v osmi disciplínách. Mezi ně pat-
řil běh na krátkou i dlouhou vzdálenost, slalom se
spolužákem na zádech, kop na branku, skok do
dálky, opičí dráha, hod granátem na cíl a také
petangue. I když bylo nakonec vítězné družstvo

jen jedno, musíme všechny sportovce pochválit
za snahu a krásné sportovní výkony.

Závěrem bych chtěla poděkovat všem učitelům,
díky kterým si žáci užili velmi zajímavé dva dny na
začátku nového školního roku. Dny zdraví vždy
připravujeme i s ohledem na to, aby byly pro žáky
přínosem, dozvěděli se během nich plno zajíma-
vých informací, zasportovali si…

Mgr. Zuzana Benešová
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Služba Mobilní Rozhlas, díky které vás budeme
efektivně informovat přímo do vašeho telefonu.
Přihlaste se k odběru informací a už nezmeškáte
důležité novinky a upozornění z naší samosprávy.
Informace podle vašich zájmů vám budeme posílat
e-mailem, SMS nebo jako zprávu do aplikace.
Služba je zdarma!

Co vám přihlášení do Mobilního Rozhlasu přináší?
• upozornění na krizové události - výpadky ener-

gií, blížící se vichřice, dopravní uzavírky,
varování před podomními prodejci, apod.

• novinky a důležitá upozornění z úřadu- poplatky,
obecní zpravodaj, digitalizované hlášení
z amplionů

• pozvánky na kulturní a sportovní akce
• možnost vyjádřit svůj názor v online anketách
• mobilní aplikaci samosprávy s užitečnými

funkcemi

Vregistračním procesu si sami můžete nastavit,
jaké typy informací vás zajímají (př: kultura,
doprava, majitelé zvířat). Doporučujeme vyplnit
vaše telefonní číslo a ulici, abychom vás mohli
rychle varovat v případě nečekaných událostí
(př. havárie vody, přívalové deště atd.). Vaše údaje
jsou v bezpečí a v souladu s GDPR.

PŘIHLASTE SE K ODBĚRU INFORMACÍ:
https://dolnidobrouc.mobilnirozhlas.cz/registrace
Registrovat se můžete také osobně přímo na
našem úřadu – rádi vám pomůžeme.
Aplikace
Oficiální aplikaci naší samosprávy - Mobilní roz-
hlas si můžete stáhnout přímo na App Store nebo
Google Play. Poté si stačí přidat naši obec a bude-
te mít informace vždy po ruce.

- red -

Rádi pečete a máte chuť přispět
svými výrobky na dobrou věc?

Prosíme dobrovolnice o příspěvky
v podobě upečeného cukroví, které se bude
prodávat při Slavnostním rozsvícení vánoč-
ního stromu v pátek 1. 12. 2023. Výtěžek
z prodeje cukroví bude využit pro potřeby
žáků základní školy (nákup pomůcek, kultur-
ní vyžití…..).

Pokud vás naše prosba oslovila a máte chuť
se zapojit, doneste své cukroví nejpozději ve
čtvrtek 30.11.2023 do 15 hodin do budovy rad-
nice.

Za příspěvky předem děkuje základní škola
a realizační tým Dobroučských Vánoc 2023.

Jak na to?
Na webových stránkách obce https://www.dolnidobrouc.cz/ srolujte níže pod Kalendář akcí

a klikněte na Odběr novinek. Rozbalí se Přihlášení k odběru příspěvků, kde zadáte svoji e-mai-
lovou adresu, potvrdíte klepnutím na Přihlásit se k odběru a ve své poště ještě pak dokončíte
registraci kliknutím na zaslaný odkaz.

Vánočním cukrovím
podpoříte základní školu

Jak získat informace o dění v obci?

Přihlaste se k odběru novinek a získejte přehled
o všem, co se děje v obci.

Upozorňujeme
na uzávěrku aktualizací kalendáře
Dobroučský rok 2024.

Akce do kalendária a aktualizace
kontaktů zasílejte na adresu:
prazakova@dolnidobrouc.cz
nejpozději do 5. 11. 2023.

upozornění

Facebook Dolní Dobrouč
Staňte se fanoušky oficiální stránky obce

www.facebook.com/dolnidobrouc
a mějte všechny informace v mobilu nebo na svém počítači.

Mobilní rozhlas

2024

dobroučský rok
dobroučský rok
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V Dobrouči máme vietnamský obchůdek Na
Růžku už poměrně dlouho. Rádi využíváme jejich
prodlouženouotevírací dobunejen během pracov-
ních dní, ale i o sobotách a nedělích. O majitelích
obchodu, panuToanuNguyen Khánh a paní Sandře
Pham Thanh, toho nevíme moc a oni zatím neú-
navně bdí nad chodem obchodu den za dnem od
rána od večera.

Jednoho horkého prázdninového odpoledne
jsem byla pozvána na předzahrádku obchodu
a zeptala jsem se na všechno, co mě zajímalo.
Paní Ly, sestra pana Toana, tlumočila do češtiny,
protože její bratr ani švagrová neumí dobře česky.
Jak říkají, není čas se učit česky. Jednu větu ale
umí pan Toan perfektně: „Furt makat.“, což vysti-
huje životní styl vietnamské menšiny. Určitě si
na nich vážíme toho, jak jsou pracovití a slušní.
Jsou také dosti uzavření, a tak bychom se měli
snažit dávat se s nimi více do hovoru. Co rozhod-
ně nedoporučuji - Vietnamcům tykat. Pan Toan si
na to ale nestěžuje, naopak říká, že v Dobrouči
jsou lidé moc hodní a že se jim u nás dobře žije.
Líbí se jim vesnice, příroda a okolí a taky počasí
jim vyhovuje.

ObchodNa Růžkuprovozují už sedm let a kromě
práce vychovávají dva syny. Jsou rádi, že kluci

můžou v Dobrouči chodit do školy a školky. Taky
hrají fotbal. Mladší syn trénuje v Dobrouči
a starší v Ústí. Rodina dokonce zakoupila fotba-
lové dresy pro celé družstvo mladších fotbalistů.
Když mluví o dětech je vidět, že děti jsou pro
Vietnamce vším a na nich jim záleží.
Pan Toan pochází přímo z Hanoje, hl. města
Vietnamu, ale má rodinu v Hradci Králové, paní
Sandra pochází také z Hanoje a své rodiče tam
stále jednou ročně se syny navštěvuje.
Z vietnamských tradic dodržují hlavně vietnam-
skou kuchyni. Na své předzahrádce pěstují nejrůz-
nější bylinky a speciální zeleninu. Zájemcům
nabízí k objednání již hotové vietnamské závit-
ky. Jsou vynikající se sladkou chilli omáčkou
z jejich obchodu. Česká jídla také jedí, např. svíč-
kovoua knedlo – zelo - vepřo. No a nejlepší pivo
je prý Gambrinus.

O Vánocích a na Silvestra v ČR pořádají stejné
večírky jako my, ale nový rok zahajují obvykle
později podle asijského kalendáře.

Velmi děkuji panu Toanovi a paní Ly za vřelé
přijetí, zajímavé povídání a přeji jim, ať se jim
v Dobrouči daří.

Eva Kmoníčková

Naši známí …
komentáře

Důvod výstavby božích muk byl v minulosti
různorodý. Mají symbolizovat sloup, u něhož
byl z rozhodnutí Pontia Piláta bičován Ježíš
Kristus. Vztyčována byla jako poděkování Bohu
za záchranu při nemocech a neštěstích nebo ke
cti a chvále Boží a měla by vést člověka
k zamyšlení se nad smyslem života.
Nejsilnějším motivem ke stavbě tohoto díla
byla u nás touha po vyjádření vděčnosti Bohu za
dar života a za všechny milosti, které od něho
dostáváme. Do základů pod nosný pilíř byl vsa-
zen kámen z místa zjevení Panny Marie
v Medugorje v Bosně a Hercegovině. Je to
místo, kde "nebe sestupuje každý den na zem"
a kde dochází k mnoha zázračným uzdravením

duše i těla. Druhý kámen je vsazen do hlavy pilí-
ře i s vyobrazením Panny Marie tak, jak se vizi-
onářům zjevuje. S pravou rukou na srdci
a v levé ruce drží růženec, kterým nás vybízí
k modlitbě. Oba dva kameny jsou pomazány
tekutinou, která vytéká z bronzové sochy vzkří-
šeného Krista a je spojena s mnoha zázračnými
uzdraveními. Tím máme "kousek" tohoto svaté-
ho místa i u nás v Dobrouči. Stavba kříže trvala
jeden rok za přispění členů rodiny Kubíčkových.
Kříž požehnal za účasti mnoha farníků kněz
Pavel Mistr dne 2.října 2022 a tím bylo toto
Boží dílo dokončeno a zpřístupněno všem, kdo
se zde budou chtít zastavit.

Martin Kubíček

Nová Boží muka na kopci u vysílače za Kubíčkovými

příspěvky od občanů

V Dolní i Horní Dobrouči a Lanšperku je hned několik božích muk.
O jejich vzniku toho mnohdy moc nevíme, ale jedna stavba božích
muk je výjimkou. Můžeme se o ní dozvědět úplně všechno, proto-
že je nová a její tvůrce nám vše popíše.

- red -
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Kde se vzal nápad postavit si velkou koloběžku?
Na začátku 70. let jsme jako kluci stáli někde

mezi telecími lety a prahem dospělosti. Pojilo nás
přátelství utužené skautováním, a také působením
v Rytmice tj. hudební skupině, která doprovázela
nedělní bohoslužby v dobroučském kostele hrou
na kytary, basu popř. další nástroje. Obojí vznik-
lo v euforii a atmosféře Pražského jara. Obojí
nám bohužel velmi záhy komunisti zakázali.

Takže jste hledali něco, kde byste se mohli rea-
lizovat?

Ten prvotní impuls jsme dostali v roce 1973 při
dobroučské pouti, kdy za námi přijel jeden spolu-
žák ze Sopotnice. Se svými dalšími kamarády
dorazil právě na pětikoloběžce. To bylo velké
haló, zvláště pro naši partu (Jiří Jakubec, Petr
Maixner, Jiří Skalický, Zdeněk Skalický, později se
k nám připojil Jiří Matyáš).

Takže bláznivý nápad byl na světě, jak se vám
podařilo dát pětikoloběžku konstrukčně
dohromady?

Největší kus práce si vzal na starost Péťa
Maixner. Vlastně byl hlavním konstruktérem
a svářečem. Ostatní jsme pomáhali, jak jsme
mohli. Pepša elektro, Jakub nátěry a další práce,

Cinda dřevěné části. Dá se říct, že koloběžka
spatřila světlo světa hlavně díky Péťovým rodi-
čům. U Maixnerů v dílně a na dvoře se všechna
práce odehrávala. Dodnes zpětně obdivujeme
trpělivost a vstřícnost pana Maixnera, že nechal
ve své dílně řádit naši partu s takovým bláznivým
nápadem.

Kde jste sháněli materiál?
Počáteční vklad činil od každého 100 Kčs.

Trojice Pepša, Péťa a Cinda jela nakoupit materi-
ál do železářství v Letohradě. Na dvoukoláku
jsme ho pak přes Bor dopravili až k Maixnerům
na zahradu. Při konstrukci byly dále použity díly
ze staré Tatrovky Piccolo (palubní deska, reflek-
tor), díly ze staré Jawy 125 (sedlo, blatníky, kola),
brašny z kola Favorit. Řízení nám vysoustružil
kamarád Láďa Vávra.

To jste ani na chvíli nezapochybovali, že vás to
uveze a že se s tím bude dát jezdit po silnici?

Asi ani ne. Pravda, na jedné akci jsme se
pochlubili koloběžkou svým dívkám. Do té doby
jsme to před nimi tajili. A ty se rozhodly pro první
zatěžkávací zkoušku stroje. Protože to však neby-
ly žádné šťopinky, koloběžka se při jízdě pěkně
prohnula. Viděli jsme tedy, že musíme přistoupit
k většímu vyztužení spodní části. Koloběžka také
byla původně bez sedátek, jen s řídítky, barvy
modré s černými podlážkami a pouze se zadní
a nožní brzdou. Takže jsme ji ještě trošku vylepši-
li a připravili na první ostrou jízdu.

Kdy a kam jste se poprvé s koloběžkou vydali?
Koloběžku jsme uvedli do provozu hned

o prázdninách 1973. Jezdili jsme nejdřív po
okreskách kolem Dobrouče (lanškrounské rybní-
ky, Letohrad, Sopotnice). První jízda mimo okres
byla do Rokytnice na brigádu za páterem
Dostálem, který opravoval kostel v Bartošovicích.
Postupně jsme plánovali další a další trasy, větši-
nou se zastávkami u našich kamarádů a známých,

50 let s koloběžkou
V sobotu 19. srpna se v Havlově palouku u skautské klubovny konala oslava 50 let existence dobroučské pětikoloběžky.

Zúčastnila se jí i hlavní oslavenkyně, přes svůj věk stále funkční. Což už se tak docela nedá říci o jejím původním osazenstvu,
které se rozhodlo při té příležitosti předat tento „hazard“ mladší generaci.

Protože ne každý u nás v Dobrouči pětikoloběžku zná a ví, jak spatřila světlo světa, vznikl rozhovor se třemi z otců zakla-
datelů, kteří jí zůstali věrni po celých 50 let. Jsou jimi Jiří Jakubec (Jakub), Jiří Skalický (Pepša) a Zdeněk Skalický (Cinda).
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u kterých jsme přespávali. Ale hlavu jsme klidně
složili v autobusové čekárně, pod širákem na
louce, na seně, na fotbalovém hřišti, tribuně nebo
pod koly valníku.

Jízdu na klasické dětské koloběžce si umím
představit, ale jaká specifika má jízda na velké
pětikoloběžce?

Koloběžku uvádí do pohybu čtyři šlapači, kteří
se svěří do rukou řidiči. Jeho pozice je nejzodpo-
vědnější. Ono zvládnout nejméně půltunový kolos
není žádná legrace. Řidič musí být silný v rukách,
každé zaváhání někoho ze šlapačů se ihned proje-
ví vychýlením z rovnováhy.

Jak dochází během jízdy k výměně odrážející
nohy? Předpokládám, že si ji šlapač nemůže
vyměnit, kdy se mu zachce, právě kvůli mož-
nému narušení stability?

Je na domluvě osádky, kdy a jak dojde
k vystřídání noh, ale nám se od počátku osvědči-
lo obyčejné, ale rázné „ZMĚNA!“, které musí
zaznít těsně před došlapem. Souhra je velmi důle-
žitá, protože jakýkoliv nesoulad zásadně ovlivňu-
je bezpečnost jízdy.

Šlapou vždycky všichni, nebo se během jízdy
dá i odpočívat?

Vyzkoušeli jsme ledasco, protože někdy i jeden
šlapač stačí. Více se osvědčil „dvoutakt“, kdy se
střídají šlapači po dvou. A sedá se vždy z kopce
kvůli aerodynamice.

Jakou rychlostí dokáže koloběžka jet?
O dost rychleji než na kole. Na dobré

a přehledné silnici z Kořenova k Desné
v Jizerských horách jsme prý upalovali stovkou.
Alespoň to tvrdil řidič auta, který nás dostihnul.

Jedna záludná otázka, kolik lidí pětikoloběžka
uveze?

Pět je akorát, ale zkoušeli jsme to jednou
i v šesti na obchvatu Prahy. To bylo o život. Na
druhou stranu když jsme jednou cestou z Pastvin
svezli ze Šedivského kopce do Letohradu dvě sto-
pařky, tak s tím problém nebyl. :-)

Měli jste někdy co dočinění s příslušníky teh-
dejší SNB?

Kupodivu nám nedělali žádné vážnější problé-
my. Pokud nás zastavili, zajímalo je v podstatě
jediné, zda to má motor. Jednou jsme ale měli
namále. Při dojezdu do Broumova vyjížděl proti
nám z Hejtmánkovic policista (esenbák?) na
motocyklu California 350. Když nás míjel, otočil
to, předjel a zastavil nás. Mates, velký fanda do
všeho co se hýbe na dvou kolech, byl v dobré
náladě. Tušili jsme průšvih. Ještě za jízdy seskočil
z koloběžky a hnal se k motorce. To víte, kalifor-
ňák byl snem mnoha. A než stačil policajt otevřít
pusu, Mates spustil: “No to je krásná maši-
na…ale má nedostatečnou údržbu! Co tady ten
volnej řetěz, jéje, a viklaj se dráty, to je na rozbi-
tí víte čeho… A motor by potřeboval umejt, to
stačí trochu Arvy, to je něco jako Iron na okna…”
Čučeli jsme nejen my, ale i ten policajt. Nakonec
jen tak zběžně okoukl koloběžku a mávl rukou -
jeďte!

Co na vaše spanilé koloběžkové jízdy říkaly
manželky?

Naše ženy byly a jsou stále velmi moudré, takže

jim bylo jasné, že pár dnů v pánské společnosti
s koloběžkou čas od času potřebujeme. A protože
na nás bylo vždy vidět, jak nám pobyt na čerstvém
vzduchu svědčí, rozhodly se naše ženy, že to v roce
1987 zkusí taky. Vydaly se na dámskou jízdu
poprvé, ale ne naposledy. Střídání na štacích nám
vydrželo poměrně dlouho. V posledních dekádách
jsme pak jezdili společně a naše řady se začaly
rozrůstat i o mladou generaci.

Za ty roky na cestách nikdy nedošlo k žádné
nehodě?

Je to s podivem, ale k žádné vážnější nehodě
ne. Stáli při nás vždycky všichni svatí i andělé
strážní. Zvlášť když přihlédneme k tomu, jak se za
těch 50 let proměnil provoz na silnicích. Jsme za
to vděční a přejeme nastupující generaci, které
jsme koloběžku předali, aby vždycky dojeli živí
a zdraví jako my.

Poslední otázka. Mají tak jako třeba vodáci
i koloběžkáři nějaký svůj pozdrav?

Ano… Trhněte si nohou!

Nápodobně! A děkuji za rozhovor.

Kateřina Rýznarová
Více fotografií a celý rozhovor naleznete na

stránkách www.paxartstudio.cz/blog.
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Hry bez katastru vznikly začátkem roku 1992,
částečně podle vzoru televizních Her bez hranic,
zásluhouparty nadšencůz malých obcí Petrovice a
Kunčice. I když rukuna srdce, již za dob SSM tytéž
vesnice pořádaly tzv. "Hajtrolympiády" a těm se
nynější HBKještě více podobají. Ale aťuž byl vzor
staršího či novějšího data, realizaci projektu to
neovlivnilo a odté doby se pořádají hry dvakrát do
roka – v létě a v zimě.

Projekt dnes již přerostl rámec východních
Čech a postupně nabaluje další, kteří se chtějí
pobavit a odreagovat ve velké partě skvělých lidí.
Po třiceti letech jsme si jisti, že recese
a vynalézavost nezná mezí. A hlavně kvůli těmto
vlastnostem nemáme o budoucnost Her bez katast-
ru vůbec žádné obavy.

Hlavní myšlenkou, kterou mají hry naplňovat,
je spřátelení obcí, měst a lidiček, kteří se dokážou

zastavit, zapomenout na všední ruch a shon, umí si
sami ze sebe udělat legraci, no zkrátka hrát si jako
malí.
A jaká je tedy definice Her bez katastru :

Hry bez katastru jsou společensko-sportovně-
recesisticko-zábavné klání pětičlenných smíše-
ných družstev, která se utkávají v netradičních dis-
ciplínách na suchu, vodě, sněhu, blátě, ba
i v povětří, to vše ve smyslu hlavního hesla her:
Sportu zdar a srandě zvlášť. Ještě je třeba vzpome-
nout našich korejských přátel, kteří dříve než
odcestovali do své rodné země, stačili se dvakrát
(za nebývalého zájmu publika) zúčastnit našich
her a na jejich památku používáme ještě jedno
heslo, které zní JUKEHAN ČUNG BEK ZON.

Nepsaným pravidlem her je, že vítězné družstvo
má právo pořádat další pokračování této zábavné

soutěže. Atak neměříme síly a rozum vždy na stej-
ném místě, ale pořadatelství putuje po městech
a obcích českých. Ve většině případů se HBK
konají pod patronací obcí nebo zájmových spol-
ků. Způsob uspořádání je potom na organizačním
výboru daného města či obce, což přeloženo do
češtiny značí, že se musejí postarat o všechno
a pro všechny.

Neměl jsem to potěšení být přímo u zrodu myš-
lenky HBK, tolik kreativity strefit ten zlatý oka-
mžik mi dáno nebylo, posedlost Hrami na mne
padla o malinko později v létě 1993 na 3. HBK
v Horní Čermné a uhnízdila se nevykořenitelně.
Následně jsem se stal rozhodčím, ke všemu gene-
rálním, a to na krásných třicet roků. Formálně jsou
HBK metodicky řízeny čtyřčlenným Generálním
štábem (Generální ředitel, Generální prezidentka,
Generální rozhodčí a od roku 2001 též Generální

ombudsman), ten spolupracuje s organizátory,
stará se o vydávání novin, o webovou stránku,
startovné, statistiku a podobné drobnosti.

Již první ročník, který se konal 23. 8. 1992
v areálu “ Na Ostrově” v Letohradě, předčil všech-
na očekávání. Nejen, že se do úplně nové soutěže
přihlásilo 12 družstev z okolních měst a obcí, ale
jako naplnění hlavní myšlenky her se v jednom
družstvusešli zástupci pěti obcí a ti dali vzniknout
dnes již tradičnímu účastníkovi Her bez katastru –
družstvu starostů.

Za uplynulých 30 roků se konalo 61 ročníků
HBK, zúčastnilo se jich 135 družstev z obcí a měst
našeho kousku republiky, soutěžilo se ve 462 (!)
organizátory vždy nově vymýšlených disciplí-
nách. Hry se odehrávaly na 30 různých sportoviš-
tích měst a obcí Pardubického kraje. Nejčastěji

jsme si hráli v Dolní Dobrouči, Březinách,
Přívratu, Horní Čermné, České Třebové
a Sloupnici. Pouze jednou jsme si hráli mimo hra-
nice Pardubického kraje – v Jimramově.

Družstvo z Dolní Dobrouče, tvořené v podstatě
členy šermířské skupiny Lucrezia, se jako jediné
zúčastnilo všech 61 ročníků her, při čemž zvítězi-
lo v 61 disciplínách ze zmíněných 462, čtrnáct-
krát se stalo celkovým vítězem Her a Hry sedmkrát
pořádalo. Naposledy se tak stalo 12. srpna letoš-
ního roku na šejvském hřišti (GPS 50°0'35.80"N,
16°28'28.70"E) za účasti 15 družstev, která soutě-
žila ve skutečně netradičních disciplínách (ty mají
vždycky úmyslně matoucí názvy): 1. Dobroučské
krátké stráně aneb na vodné a stočné raději nehleď-
te; 2. Seno, sláma, Eldorádo aneb letní lyžovačka
s bílouholí; 3. Zafúkané, nafúkané v kelímkuaneb
když se načančám, ten svetr si (mi) nesvlíkej;

4. Pouštní poslední leč po indiánsku aneb škoda
každé rány, která padne vedle; 5. Kloužu, kloužeš,
kloužeme aneb po tlamičce do cílečku (průběžná);
6. Zapatlaná maminečka aneb na průměru záleží,
délka nerozhoduje; 7. Královský Hemostop aneb
čím víc, tím líp; 8. Půjdem spolu do Betléma aneb
vánoční žranice po dobroučsku.

Vítězem 61. HBKse stalo družstvo z Litomyšle.
Na druhém místě se umístilo mužstvo/ženstvo
z pořádající Dolní Dobrouče, třetí byla Sloupnice.
Čtvrtou pozici vybojovalo nově sestavené druž-
stvo Starostů, páté bylo družstvo z Mandlu. Bylo
oznámeno datum zimních 62. HBK na 3. 2. 2024,
které se uskuteční v Jarošově. Pořadatelem letních
63. HBK se stalo vítězné družstvo z Litomyšle.
Díky nádhernému počasí jsme si užili skvělou
sobotu v Dolní Dobrouči. Děkujeme všem pořada-

Fenomén HBK (Hry bez katastru)
a Dolní Dobrouč

starostové v okamžiku soustředění starostové při vyhlašování výsledků



Dne 21.7. 2023 se konal v D–centru benefič-
ní koncert skupiny "Malý Bobr" vzpomínka na
Petra Skoumala.

Akci jsem pořádal společně s Davidem
Jakubcem, s podporou farnosti a za administra-
tivního přispění TJ Sokol z.s. Nepřízeň počasí
nás donutila přesunout koncert z původně
zamýšleného atria D-centra do vnitřních pro-
stor. Ještě o půl sedmé jsme měli veliký strach,
jestli akce neskončí velkou finanční ztrátou,
protože v té době bylo prodáno jen 25 ks vstu-

penek. Těsně před sedmou se ale u prodeje vstu-
penek vytvořila fronta a návštěvníci D-cent-
rum zcela zaplnili. Těšit se mohli na krásný

koncert hudebníků formátu Olina Nejezchleby,
Norbiho Kovacse, Pavla Skaly a dalších skvě-
lých hudebníků. Úžasná atmosféra mezi téměř
neodděleným jevištěm a hledištěm vyvolala
několik přídavků a z koncertu odcházeli spoko-
jeni nejen posluchači, ale i vystupující. Díky
sponzorům, jmenovitě firmě Zug agency, Oltis,
CZ train a záštitě vicehejtmana Romana Linka,

se také podařilo vydělat 6 600 Kč (včetně
výdělku z občerstvení), které budou použity na
obnovu fasády kostela. Kromě benefičního

koncertu Slávka Klecadry 15.9. 2023 se na rok
2024, konkrétně na 19.7., můžete těšit na kon-
cert skupiny Beatles revival z Kladna, která
koncertuje po celém světě a několikrát již zví-
tězila v soutěži revivalových kapel hrajících
repertoár Beatles. Jste srdečně zváni na všech-
ny zmíněné kulturní akce.

Jiří Vencl
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telům a podporovatelům z Dolní Dobrouče za krás-
né chvíle.

Her se účastnilo i družstvo starostů ve složení
Miroslav Křivohlávek (Verměřovice), Vít
Zabranský (Brandýs), Petr Beneš (Petrovice),
Lukáš Vávra (Cotkytle) a Zdeněk Trkovský
(Dobrouč), a i proto provedl jak zahájení, tak

i ukončení Her starosta naší obce Zdeněk
Trkovský. Starostové si účast na Hrách vyloženě
užívali a samozřejmě si občas špitali
i o problémech svých obcí a jak se jim je povedlo
řešit.

Přeji všem aktérům Her bez katastru, aby si je
užívali dlouho a s chutí, já už se teď budu opravdu

jen dívat a lenošit a fandit a malinko závidět. Na
světě je krásně a s HBKzvlášť. Kde jinde je možno
se pobavit a vyblbnout do sytosti! Mrkněte občas
na www.hbk.cz

Pavel Neumeister
emeritní generální rozhodčí HBK

Benefiční koncert v D-centru

zpívající andílci - mušketýrský potěr družstvo Dolní Dobrouče vybojovalo skvělé 2. místo
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18.-19. srpna se konal již třetí ročník štafeto-
vého závodu Morava run 2023. Jak název vypo-
vídá, jedná se o běh podél toku řeky Moravy.
Start byl na Dolní Moravě a cíl v Lanžhotě. Na
závodníky čekalo 270 km cestou necestou dnem
i nocí. Mezi čtyřicítkou týmů nesl jeden název
Vesnické běhny z Orlicka. Náš tým měl deset
členů, z toho pět z Dolní Dobrouče (Veronika
Doležalová, Zuzana Moravcová, Michal Beneš,
Petr Mlynář a Rudolf Rajnet). U tohoto druhu
závodu nejde ani tak o vítězství, ale překonat
sám sebe a dokončit. To se podařilo. Startovali

jsme v pátek v 16.00, do cíle jsme dorazili
v sobotu kolem osmnácté hodiny. Je na každém
týmu, jakou zvolí taktiku, jak se přepravuje, kde

si odpočine. Dodržovat se musí místa předávek
a jako štafeta se předává GPS lokátor. Je třeba se
poprat se vším, co vás potká. Třeba, když
v polovině nočního úseku přestane svítit čelov-
ka. Nebo když se jeden člen zraní a ostatní si
musí rozdělit jeho úsek. Srpnové sluníčko a doba
spánku blížící se nule, to vše dalo pěkně zabrat.
Odměnou v cíli pak bylo orosené pivko a dobré
jídlo.

Kdyby Tě tato výzva oslovila, rádi se podělí-
me o zkušenosti a přivítáme Tě v týmu.

Rudolf Rajnet

sport

Od brzkých ranních hodin jsme připravovali
poslední detaily. Vyznačit hřiště, připravit vše na
registraci, vyrovnat tombolu. Máme dost medailí pro
děti?Většina z nás pořádně nespala.

Překontrolovat označenoutrasu. Jejej, co se stalo?
Značení trasy zmizelo. Šipky jsounaházenév kanálu,

no nic, znovupřipevnit. Co komuvadí? Proč nám to
neřekl? Je nám z toho smutno. To nám to začíná…

Přijde vůbec někdo? Proč to vlastně děláme?
Nezapomněli jsme na něco?Aco by kdyby ... No, děj
se vůle Boží. Jedna myšlenka, které se chytla parta
lidí, kteří se znají sotva pár měsíců.

Chvíli po deváté hodině - ty brďo, přišli i lidi!
Aloudají se ze všech směrů. Skvělý. Bude aspoň něja-
káúčast. V9.30 hod. tumámedokonce fronty uvšech
třech registračních bodů. No teda, nestačí námstartov-
ní čísla pro děti! Napíšeme je ručně.

Mrazí nás. V 10.15 hod. je fotbalové hřiště plné
běhuchtivých dětí, dorostu, dospělých, babiček
i dědečků.

Dětské kategorie se zúčastnilo 61 dětí, v kategorii
štafet soutěžilo 17 týmůs celkovýmpočtem58 soutě-
žících. Nejmladšímu účastníku štafety byly pouhé
čtyři roky. Nejstaršímupak padesát devět let.

Lidé se sjeli z menších i větších dálek, někteří jeli
i přes hodinuk nám do Dobrouče, jen aby se zúčastni-
li. To jekrásné. Někteří to pojali jako rodinnouvýzvu,
jiní jako výzvu přátelskou či kolegiální. Na startu se
sešli lidé, kteří v životě neuběhli ani kilometr s těmi,
kdo pravidelně trénují, nebo se věnují i jiným spor-

tům. Hecli se, dali do toho všechno, co mohli.
A vyhráli všichni! Nad všemi, co doma zůstali líně
ležet na gauči. :)

Náš závod má samozřejmě i vítěze. Jsou jimi naši
dobrovolní „Hasiči v běhu“. Trasu zvládli uběhnout
v čase 41,43 minut. Klobouk dolů. Nejpomalejší byl
týmMaxinožek s časem72,05 minut. To jepro neběž-
ce hooodně dobrý čas! Někteří si zaběhli “osobák“,
jiní byli nadšeni, že to vůbec „oběhli“. Spokojení na
všech stranách.

Tento pohodový den bychom nebyli schopni zor-
ganizovat bez velkorysé podpory firmy Contipro
adalších skvělých sponzorů(viz. níže), odnichž jsme
získali nádherné dary. K těmto sponzorům se přidala
i spousta štědrých jednotlivců. Bez nich bychom
nemohli akci uspořádat. Děkujeme, velmi si toho
vážíme.

Krásnémedailepro všechny dětskéúčastníky vyro-
bil a daroval náš spoluorganizátor Pavel Čejka. Jeho
dceři, Viktorce Čejkové, byla určena i částka, která se
vybrala na startovném. Viktorka statečně bojuje
s těžkou nemocí a snad jí tato pomoc alespoň trochu
pomůže v jejím nelehkém boji.

Touto cestou bychom chtěli poděkovat i rodině
Švábových, kteří nám dovolili běžet přes jejich krás-
né pozemky. Děkujeme i Českému červenému kříži,
který nás podpořil svou „zdravotní hlídkou“.
Dobrovolným hasičům, kteří na cestě „zchladili“ roz-
pálené běžce. Fotbalovému klubu, který do toho šel
s námi a pomohl, kde mohl. Avšem dobrovolníkům,
kteří nechtějí být ani jmenováni. Díky vám všem to
byl opravdukrásný, pohodový a příjemný den.

Odpoledne si pak děti trošku zatančily. Pozdní
odpoledne a večer byl věnován skvělým country pís-
ničkám v podání kapely „Evžaband“.

Co dodat? Výzva se povedla a splnila poselství, že
pohyb je dar. Važme si toho. Zdraví máme jen jedno.
Třeba se příští rok potkáme uregistrace, i kdybyste to
měli jen „obejít“. Možnásehecnoui další místní spol-
ky nebo třeba zastupitelé. Necháme se překvapit a už
teďse na vás těšíme.

Děkujeme.
Za Fotbalový klub a Dobroučské„elitní“ běžce,

Appelová Kristina.

Pohodový den - Štafetová výzva 2023
22. 7. 2023 Dneska se ukáže.

Naše naplánovaná Štafetová výzva – 4 x 2,5 km.

MORAVA RUN 2023

Děkujeme sponzorům:
Contipro • Obec Dolní Dobrouč • Pekárna Sázava • Autoneum • Velkoobchod Babák Letohrad • BB Com Letohrad • Kavárna Max ,Ústí nad Orlicí • Mateřská škola
„Klubíčko“ • ÚnO • Čumíš na mě, Jablonné nad Orlicí • FK Dolní Dobrouč • Kovárna J. Jindra s.ro., Česká Třebová • Amme, Dolní Dobrouč, dekorace a květiny do
Vaší rodiny • Golf Dobrouč • Uzeniny Fostrade Písečná



Vsobotu 3. června 2023 se v Dolní Dobrouči v
areálu fotbalového hřiště konal již XIV. ročník
závodu Běh dobroučským krajem, který byl jako
každým rokem zařazen do poháruIscarex a Orelské
běžecké ligy. Závodse vydařil k naší spokojenos-
ti a dovolím si říci, že i ke spokojenosti účastníků,
k čemuž přispělo příznivé počasí i solidní účast.
Běh dobroučským krajem je určen pro děti i dospě-
lé, což v letošním ročníku nejlépe dokumentuje
věkový rozdíl mezi nejmladším (Barborka
Malátková, Dlouhoňovice) a nejstarším závodní-

kem (Jindřich Bielčik, Lichkov). Výsledný rozdíl
byl více než 80 roků. Závodilo se celkem ve 14 dět-
ských kategoriích a v 11 kategoriích pro dospělé a
bylo rozdáno přes 90 cen, včetně ocenění nejlep-
ších dětí z Dobrouče. Nechyběl ani Lidový běh
(délka 2,9 km), který je určen pro ty, kteří si chtějí
závodtzv. „vyzkoušet“ a kterého se může zúčastnit
každý bez ohleduna věk. Dětské tratě byly umístě-
ny přímo na hřišti a to od délky 100m pro ty
nejmenší, až po 1 200m pro kategorii starších
žáků, kteří již měli trať s okruhem mimo hřiště.

Hlavní závodse běžel jako dva velké okruhy o cel-
kové délce 11km pro muže a 8,2km pro ženy.
Letošní ročník byl také ozdoben charitativní pod-
porou ze strany sponzora Totem Bikes s.r.o. i
samotných pořadatelůOrla Dolní Dobrouč v duchu
hesla „Běžíme pro Viktorku“. Pokud jde o výsled-
ky - je úctyhodné, že se Dobroučáci mezi tvrdou
konkurencí na domácí půdě nikdy neztratí, i když
prosadit se na "bednu" je někdy opravdu těžké.

Podzimní běh Strážný nahoru a dolů, jehož XII.
ročník se konal 2. září, je z kategorie běhůdo vrchu.

Se svým převýšením 430m a délkou 11km se řadí
mezi středně těžké tratě. Pro zázemí tohoto běhu, je
využíváno D-centrum, před nímž je také umístěn
start i cíl závodu. Závodníci si každý rok pochvalují
čisté a příjemné prostředí areáluD-centra. Letošního
ročníku se zúčastnilo 88 běžců z blízkého
i vzdáleného okolí. Celkovouvítězkoumezi ženami
se stala Eva Pokorná (Brno) a v mužských kategori-
ích vyhrál Lukáš Soural z oddíluOrel Brno Židenice.
CenuDouble, vekterésesčítápořadí v závodech Běh
dobroučskýmkrajemaStrážný nahoruadolů, si letos
odvezla Adéla Dvořáková z Bystrého a právě výše
jmenovaný Lukáš Soural.

Nazávěrsepatří poděkovat – předevšímtěm, kteří
se podíleli na přípravách a vlastní organizaci těchto
běžeckých klání v Dolní Dobrouči. Každémujednot-
livci poděkovat zvlášť dost dobře nelze, jedná se
totiž o desítky pořadatelů. Tak tedy velkédíky všem!
Samozřejmě děkujeme také všem sponzorům a Obci
Dolní Dobrouč, bez jejich podpory by nebylo

možné něco podobného v Dolní Dobrouči uspořá-
dat, vážíme si toho.

Aještě přidám malou perličku. Možná, že někteří
z vás v nedávné době zaznamenali z médií zprávu
o běžeckém závodě v dalekém Mexiku(maratonská
trať cca 42km), kde z celkem 30 tisíc startujících
museli pořadatelé přibližně třetinu běžců diskvalifi-
kovat. Při bližší kontrole totiž zjistili, že někteří ze
závodníků neproběhli kontrolními stanovišti a na
některých úsecích běžci použili městskou hromad-
nou dopravu. Je to úsměvné i zarážející zároveň.
V našich středoevropských podmínkách nepředsta-
vitelné a to je dobře. Oto více pak vyniká na podob-
ných závodech, jako jsou v Dobrouči, poctivý pří-
stup jednotlivých běžců k výkonu svému i úcta
k výkonům soupeřů, jejich přátelství, vzájemná
pospolitost a především smysl pro fair play.

za pořadatele běhů
Petr Špinler

Orel jednota Dolní Dobrouč

Úspěšní Dobroučáci - vybráno z výsledkové listiny BDK2023 s ohledem na medailové "zářezy":

Jméno Kategorie Délka tratě Umístění

Ellie Matějíčková Dívky 5 100m 3. místo
Štěpán Čejka Chlapci 5 100m 1. místo
Eliška Hartmanová Dívky 6-7 160m 3. místo
Ondřej Maixner Nejmladší žáci I. 300m 3. místo
Jiří Kalousek Žáci mladší 1200m 2. místo
Jan Vácha Žáci mladší 1200m 3. místo
Šimon Matějíček Žáci starší 1200m 1. místo
Štěpán Matějíček Dorostenci 2900m 1. místo
Jana Matyášová Ženy D 8250m 1. místo
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spolky

Orelská běžecká klání v Dolní Dobrouči
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Jelikož se nám únorový karneval vydařil
a zbyly nám nějaké finance, uspořádali jsme
pro děti a maminky/tatínky, navštěvující
Mateřské centrum U Krtečka, výlet na Babiččin
statek v Líšnici. Počasí nám přálo až až, tak
jsme ocenili, že jsme byli v přírodě.

Rodiče se dozvěděli, jak a proč takové místo
provozované chráněnými dílnami Šťastného

domova funguje, a pro děti byl připraven krás-
ný program. Pro menší prohlídka zvířátek na
statku s povídáním i s možností si zvířátka
pohladit a odvážnější mohli zkusit vyčesávání
poníka. Pro ty starší je na statku připravena
naučná stezka, kde se děti dozvěděly například
o fungování včelího společenství, o využití
bylinek v domácnosti, vyzkoušely si zabloudit

v přírodním bludišti a čekal je i „bosý chod-
ník“, na kterém si mohly oťapat trávu, kameny,
šišky a další přírodniny.

K obědu jsme dostali výborné domácí ovocné
knedlíky a poté měly děti volnou zábavu. Na
statku je veliké hřiště s tematickými dětskými
domečky (prádelna, kuchyně, obchod..), pís-
koviště, vzduchové trampolíny a další, takže se
děti nenudily. A kdo chtěl, mohl se ještě podí-
vat na zvířátka.

Výlet jsme si moc užili, děti byly nadšené
a řádně unavené :-) Celkem se jich zúčastnilo
37 a 23 dospělých. Babiččin statek určitě
doporučujeme k návštěvě.

Pro veřejnost je otevřen během letních
prázdnin, viz www.stastny-domov.cz/babiccin-
statek

MC Krteček zve všechny mamin-
ky/tatínky/babičky s dětmi do herničky, která
je otevřena každé úterý a čtvrtek 8-11 h. Až do
Vánoc zde bude probíhat společná tvorba
výrobků k prodeji na dobroučských předvánoč-
ních trzích. Kdo rád tvoří a vyrábí, může se
zapojit :-)

Lenka Hubená

Výlet s Krtečkem na Babiččin statek 20. 6. 2023

V sobotu 9. září 2023 pod hradem Lanšperkem změřily své síly týmy hasičů
a hasiček. 24. ročník soutěže v požárním útoku byl již tradičně zařazen do seriálu
Velké ceny Ústeckoorlicka. Bohužel poslední dobou se hasičský sport potýká
s odlivem sportovních týmů a soutěží se účastní stále méně družstev. Proto i dříve
velmi oblíbená soutěž pod Lanšperkem byla tímto velice ovlivněna.
Zasoutěžit si přijelo pouze 7 družstev žen a 10 mužstev mužů.

Velkým úspěchem bylo vítězství žen z Lanšperka, které se už poslední roky schází
výhradně na domácí soutěži. O to větší bylo překvapení, že jejich letošní první
pokus byl také vítězným.

Muži z Lanšperka si zaběhli hned dvakrát, v hlavní mužské kategorii a v kategorii
veteránů. Obsadili skvělé 3. místo v mužích a první příčku v kategorii veteránů.

Poslední zářijový víkend obhájili v Nekořském závodě lanšperští muži – veteráni
vítězství ve Velké ceně Ústeckoorlicka.

Kristýna Pražáková

Úspěchy SDH Lanšperk v požárním sportu

V sobotu 23. září se v Brně konalo MČR v běhu
na 60 metrů překážek. Sjeli se zde mladí hasiči ze
všech koutů naší země. V kategorii mladší chlapci
se na toto mistrovství za Pardubický kraj kvalifi-
koval i Jakub Beneš z Lanšperka. V této kategorii
soutěžilo celkem 120 chlapců a konkurence
byla veliká. Atmosféra na stadionu byla neuvěřitel-
ná a i to se podepsalo na jeho úžasném výkonu
13,56 s. Nakonec tento čas stačil na krásné
6. místo.

Kristýna Pražáková

Úspěch
na Mistrovství
České republiky
v běhu na 60 metrů
překážek
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inzerce

Fortela

Švadlena Eva Pecháčková nabízí tyto služby:
výměna zipů • úprava délky kalhot, sukní, šatů atd.

• drobné opravy • šítí závěsů,záclon,ubrusů
Kontakt na tel.: 731 500 969

Spolek Fortela byl založen v roce 2016 a jeho
cílem je zachovat venkovské tradice
a zanikající řemesla. V období do covidu něko-
lik kurzů vedla paní Alena Tschöpová, které byl
v roce 2020 udělen titul Nositelka tradic lido-
vých řemesel.

Fortela v novém složení po covidové pauze
opět ožila. Nabízí nadšeným jedincům pracov-

ní dílny zaměřené na různé formy ruční práce,
které znají naše babičky a prababičky.

Letos již proběhly tři kurzy.

1/ MONOTISK - tisk přes fólii na textil
2/ TIFFANY - výrobky ze skla
3/ BATIKA - skládaná, mačkaná, vyšívaná

Fortela dále plánuje a těší se na příjemná nová
setkání při malování na hedvábí, tvoření
z keramické hlíny nebo ze šustí.

Eva Pecháčková, Zdeňka Vacková, Dana
Petráčková a Hana Kulihová
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Obec Dolní Dobrouč
Vás zve na koncert

Šansony
HANY
HEGEROVÉ
ZPÍVÁ
DANA
CHYTILOVÁ
s hudebníky

Radim Linhart Vít Fiala Zdeněk Fischer

kinosál Dolní Dobrouč

pátek 8. 12. 2023 v 19.00 hodin
vstupné 250 Kč, předprodej v pokladně obce
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společnost

Antonín Halbrštát, Eliška Junková Filip Mucha, Tadeáš Smejkal, Kateřina Benešová

Emily Mertová, Alice Roškaninová, Petr Havlíček, Tereza Skalická

Dne 16. září 2023 byli v obřadní síni obecního úřadu přivítáni noví občánci:

Nejmladší občánci

Emily Mertová Tobiáš Kupa

Tadeáš Smejkal
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Josef Plocek, HD Vítejte do života
Od posledního vydání novin se narodily
tyto děti:

Kateřina Benešová
Filip Mucha
Tadeáš Smejkal
Tereza Skalická
Alice Roškaninová
Petr Havlíček
Emily Mertová
Tobiáš Kupa

28. 10. – koncert mladých umělců (Martina Janáková) + pěvecký sbor Č. A. S.
3. 11. – kino „Suprákovi“

10. 11. – ochotníci DD „Za vodou, za vodou“
26. 11. – divadelní soubor Ledříček (Klášterec nad Orlicí) – divadelní představení „Přátelák“

1. 12. – Slavnostní rozsvěcení vánočního stromu
2. 12. - Předvánoční trhy
8. 12. – koncert Dany Chytilové „Pocta Haně Hegerové“

Poslední rozloučení
Rozloučili jsme se:

s paní Boženou Kubíčkovou
s panem Petrem Špinlerem
s panem Antonínem Mikoláškem

Marcela Skalická

Životní jubilea oslavili:

Barevný život v Dobrouči
- kultura v obci:

70 let

Anna Dvořáčková, DD85 let

Pavel Motl, DD
Pavel Neumeister, DD
Jana Pecháčková, DD
Alena Ryšavá, DD
Jan Mařík, DD

75 let

Marie Kalousová, DD
Věra Kalousková, DD
Anna Závodská, DD
Jindřiška Vacková, DD
Václav Hanzlíček, DD
Ladislav Zastoupil, LA

80 let

Věra Mikolášková, DD90 let
Marie Maříková, DD92 let
Václav Kubíček, DD93 let
Pavel Kristl, DD94 let

Všem oslavencům blahopřejeme a do dalších let
přejeme hodně zdraví, spokojenosti a pohody.
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